
Mt 25,14-30 
Milé sestry a milí bratři, na dnešní neděli je určeno velmi známé podobenství. Je známé, ale zároveň 
vnímám, že je také překvapující. Asi je to jeho záměr, člověk jím má být překvapen, má být vyrušen a 
má tak být přiveden k přemýšlení. Překvapující je jeho celkové vyznění. Budou na konci věků, při 
posledním soudu, Bohem odměněni jenom ti schopní? Jenom ti, kteří během svého života 
vygenerovali nějaký zisk? A ti, kteří to neudělali, tak s těmi bude tvrdě naloženo?  
Představuje nám toto podobenství pragmaticky uvažujícího Boha, který chce jenom užitečné lidi? 
Jenom ty schopné, kteří umí podnikat, umí dobře investovat a rozmnožovat to, co jim bylo svěřeno? 
A ty ostatní Bůh tvrdě odmítá? Třetí služebník to, co mu bylo svěřeno, nezpronevěřil. Nechoval se 
jako marnotratný syn, který rozházel majetek svého otce. On jenom nepodnikal a svěřený majetek 
nerozmnožil. 
Patrně má pro nás být toto podobenství impulzem k tomu, abychom hledali, jak být druhým lidem 
užiteční tím, co máme, čím disponujeme. Vede nás k přemýšlení, jak dobře využívat to, co nám bylo 
svěřeno. Evangelista Matouš řadí toto podobenství mezi další, která se týkajících opětovného 
příchodu Syna člověka, což je Ježíšův titul. Umísťuje ho hned za podobenství o deseti družičkách, z 
nichž některé měly a jiné naopak neměly dostatek oleje na svícení během dlouhého čekání na 
příchod ženicha. Otázka dostatku a nedostatku se určitým způsobem řeší i v podobenství o hřivnách: 
„Každému, kdo má, bude dáno a přidáno; kdo nemá, tomu bude odňato i to, co má.“ Tento Ježíšův 
výrok staví naše chápání spravedlnosti na hlavu.  
Ponechme však nyní stranou úvahy o tom, jak to vlastně s těmi hřivnami je, jakým způsobem jsme 
obdarováni, a co s tím máme dělat. Nebudeme se soustředit ani na ty dva úspěšné služebníky, kteří 
udělali svému pánu radost a byli za to pochváleni a hojně odměněni. Podívejme se blíže na toho 
třetího, který svého pána zklamal, nesplnil úkol a byl za to nakonec potrestán. Velmi zajímavé je 
totiž to, jak Ježíš líčí jeho postoj k pánu, který v podobenství představuje Pána Boha. „Přistoupil i ten, 
který přijal jednu hřivnu, a řekl: ‚Pane, poznal jsem tě, že jsi tvrdý člověk, sklízíš, kde jsi nesel, a 
sbíráš, kde jsi nerozsypal. Bál jsem se, a proto jsem šel a ukryl tvou hřivnu v zemi. Hle, zde máš, co ti 
patří.“ 
Tento služebník mluví o tom, že poznal svého pána. Nevíme, odkud plynulo toto jeho poznání, ale 
musíme připustit, že je dost děsné: „Poznal jsem tě, že jsi tvrdý, že sklízíš, kde jsi nesel a sbíráš, kde 
jsi nerozsypal. Bál jsem se…“ Problém tohoto služebníka patrně leží v jeho pohledu na pána. To z něj 
dělá služebníka špatného a líného. Bojí se něco podniknout s tím, co mu bylo svěřeno. Na jeho 
postoji se ukazuje, že Pánu Bohu nemůžeme dobře sloužit na základě toho, že se bojíme.  
Ale kdo z nás, milí přátelé, kteří jsme aspoň trochu poznali Pána Boha, bychom o něm řekli něco 
podobného tomu, co říká tento služebník o svém pánu? Cožpak Pán Bůh nejedná přesně naopak? 
Nerozdává své dary s velkorysou štědrostí? Nerozsypává plnými dlaněmi? Nezasel do našeho světa 
spoustu dobra? Nedostáváme od něj přeci jenom trochu, jenom tolik, aby nám to stačilo k holému 
životu, ale dostáváme mnohem více, než kolik nezbytně potřebujeme.  
Vše, co máme, přijímáme z Boží ruky – svůj život, svoje blízké, rodinu, společenství, víru, naději 
nového života a spoustu dalších darů, které činí naše životy bohatými. Jak bychom mu tedy mohli 
říct: „Jsi tvrdý, děláš si v mém životě nárok na to, co ti nepatří, bál jsem se, a proto jsem šel a ukryl 
to, cos mi svěřil.“ To ze strachu před tebou jsem zakopal to, čím jsi mě obdaroval!  
Myslím, že takto většinou o Pánu Bohu neuvažujeme. A přece se to někdy může stát i nám! Problém 
špatného služebníka byl v tom, že měl špatnou – zkreslenou představu o svém pánu a to mu 
zabránilo, aby dobře naložil s tím, co mu bylo svěřeno. Nevíme přesně, kde k této představě přišel, 
ale nabízí se otázka, co vlastně utváří a určuje naše představy o Bohu. Nepromítáme si do Pána Boha 
něco, co je v nás samých? Naše zkušenosti s někým, kdo je nebo byl pro nás autoritou? Nakolik 
určuje náš pohled na Boha naše povaha, která může být příliš tvrdá, perfekcionistická a zaměřená na 
výkon? Nebo naopak příliš bolestínky zahleděná do sebe, na svoje domnělé i skutečné křivdy a 
zranění, a proto nejsme schopni vnímat, přijímat a dobře využívat dobré věci, které máme.  



Přísloví „podle sebe soudím tebe“ neplatí jen v mezilidských vztazích. Svůj charakter a svoje špatné 
zkušenosti, svoje zklamání a zranění můžeme projektovat také do obrazu, který si vytváříme o Bohu. 
Špatný služebník si stěžuje, že jeho pán toho dává příliš málo a chce toho příliš mnoho. A na základě 
svojí zkreslené představy o pánu se ho bojí. A to ho přivede k tomu, že není schopen využívat to 
dobré, co od pána dostal. Zakope to.  
Dostal dar, ze kterého nemá radost a užitek ani on, ani nikdo v jeho okolí. A přitom vůbec nešlo o 
nějaký jeho mimořádný výkon! Nešlo o velikost jeho úsilí, které měl vynaložit. Pán mu říká: „Měl jsi 
tedy dát mé peníze peněžníkům, abych přišel a to, co mi patří, si vybral s úrokem.“  
Milí přátelé, co dá víc práce, co stojí více úsilí, co je větší výkon: Poklad zakopat a samozřejmě čím 
hlouběji, tím lépe, nebo svěřit peníze peněžníkům? On to měl jenom dát dál. Vidíme, že o jeho 
výkon tu skutečně nejde. Jde o důvěru, že to, co jsem dostal, je hodnotné a může to přinášet užitek. 
Jde o vztah k pánu. Jde o schopnost přijmout jeho dary a důvěřovat jim a předkládat je dalším lidem.  
Ale špatný služebník se bojí udělat to. Bojí se svého pána. A proto nevyužije nic z toho, co dostal. 
Jedná na základě strachu.  
Apoštol Pavel píše svým duchovním dětem ve Druhém listu do Korintu tato slova: „Jako Kristovi 
poslové … na místě Kristově vás prosíme: Smiřte se s Bohem!“ (2Kor 5,20). Problém člověka, kterého 
v podobenství představuje zlý a líný služebník, je v tom, že on není smířený s Bohem! To 
neznamená, že by se s Bohem nesetkal, to neznamená, že by ho vůbec neznal, to neznamená, že by 
od něj nic nedostal. Není ovšem smířený s tím, jaký je jeho Pán, není smířený s tím, co od Pána 
dostal a co od něj Pán očekává.  
V dějinách křesťanství byl někdy tento Pavlův výrok chápaný opačně – jako by tam bylo napsáno, že 
Pána Boha je třeba usmířit s námi. Podle této představy se Pán Bůh na nás hříšné lidi hněvá a je 
potřeba ho usmířit. Ale ve skutečnosti je to tak, že Pán Bůh nás skrze Pavla žádá, abychom se my 
smířili s ním! Není to tak, že on se na nás naštval a potřebuje se s námi usmířit. Jsme to my, kteří si o 
něm učinili falešnou představu, a nejsme ochotni se smířit s tím jaký je, s tím, co nám dal a co od nás 
očekává! To my nejsme smířeni s Bohem!  
Proto přišel Ježíš. Přišel, aby nám ukázal pravou tvář Nebeského Otce. Ježíšův život, jeho oběť a jeho 
vzkříšení je tím největším darem, tím největším pokladem, který jsme od Boha dostali. Odtud pro 
nás plyne smíření a pokoj s Bohem. Překonání strachu a ochota mu sloužit s důvěrou a s radostí. To 
nám umožňuje být jeho dobrými a věrnými služebníky.  
 
Pane, prosíme, abychom ti sloužili s radostí a s vděčností. S vědomím, že nám každému dáváš podle 
našich schopností a nechceš od nás víc, než abychom s důvěrou vůči tobě sdíleli tvoje dary. Amen. 
 
 


